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گفــت و گــو

 سیدهادی سیدافقهی در گفت وگو 
با »آرمان ملی«:

 قطر ميانجي رابطه 
ايران-آمريكا

گــزارش
 رسولی: انتخابات شوراها 

با جریان اصلاحات نسبت وسیعی دارد
 جلسه جبهه اصلاح طلبان ايران 

در حسينيه جماران  آرمــان مـلی- علیرضا 
پورحسین: روز گذشته وزیر 
خارجه قطر با همتای ایرانی 
خود دیدار کرد. وزیر خارجه 
قطر همچنین طبق برنامه  ریزی 
انجام شده در جریان سفر خود به ایران قرار است 
با رئیس جمهوری ایران نیز دیدار کند. گفت وگو 
در مورد روابط دوجانبه، منطقه ای و بین المللی از 
مهم ترین محورهای مذاکرات مقام ایرانی و قطری 
در جریان این سفر عنوان شده است. این مقام 
عربی چند روز پیش از کشورهای عربی حاشیه 
خلیج  فارس خواسته که با ایران گفت وگو کنند. 
او همچنین از آمادگی کشورش برای میانجیگری 
در راستای برگزاری نشستی میان ایران و اعضای 
شورای همکاری خلیج  فارس خبر داده است. وزیر 
خارجه قطر با تاکید بر اینکه کشورش معتقد است 
این اتفاق باید رخ دهد، بر این باور است که سایر 
اعضای شورای همکاری خلیج  فارس هم، چنین 
تمایلی دارند. اظهارات وزیر خارجه قطر مبنی بر 
اینکه سایر اعضای شورای همکاری خلیج فارس 
هم چنین تمایلی دارند نشان می دهد که به مرور 
اجماعی در بین این کشورها در زمینه تعامل با 
تهران در حال شکل گیری است. روابط کشورها 
در خاورمیانه تا پیش از این به جای اینکه از منطق 
درونی و منطقه ای تبعیت کند، تا حد زیادی وابسته 
و متاثر از مناسبات قدرت در نظام بین  الملل و 
مشخصا دولت آمریکا بوده است. در راستای بررسی 
این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با سیدهادی 
سیدافقهی، کارشناس مسائل خاورمیانه داشته 

است که در ادامه می خوانید.
 وزیــر خــارجه قطر با اهداف خاصی 
به تهران سفر کرده و آیا حامل پیامی برای 

ایران است؟
باید توجه داشت که مواضع قطر پس از تحریم 
از سوی برخی کشورهای عربی و محاصره زمینی، 
دریایی و هوایی، تغییر کرد و تمایل بیشتری به 
سمت ایران پیدا کرد. ایران از آن زمان تاکنون 
مسیر تنفس قطر بوده و کریدور هوایی خود را بر 
روی این کشور گشوده و در تنگنای تحریم مواد 
ضروری خوراکی و بهداشتی در اختیار این کشور 
قرار داده است و اگر ایران نبود شاید شرایط به 
مراتب برای آنها سخت می شد. در ماه های اخیر 
و به دنبال کاهش تنش ها میان قطر و کشورهای 
عربی، این کشور تمایل پیدا کرده تا صلح و ثبات را 
بیشتر در منطقه حاکم کند و به دنبال این است تا 
تنش میان ایران و عربستان را نیز کم کند تا اوضاع 
منطقه آرام شود. قطر می داند که در تیررس خطر 
است و هر تنشی که در منطقه به وجود آید، گریبان 
این کشور را نیز خواهد گرفت، زیرا مدرن ترین 
پایگاه آمریکا در منطقه در قطر واقع شده است. 
به خوبی در خاطر داریم که در تنش های سال 
گذشته میان ایران و ایالات متحده، امیر قطر به 
چه شکل هراسان به تهران آمد و مطالبی را با 
مقامات ایرانی در میان گذاشت. با روی کارآمدن 
جو بایدن فضا تغییر کرده، هرچند هنوز اقدام 
ملموسی مشاهده نشده است و برجام و تحریم ها 
در همان وضعیت هستند. در این میان، قطر بارها 
اعلام کرده که حاضر به میانجی گری میان ایران و 
آمریکا و ایران و عربستان است. کویت نیز پیشنهاد 
مشابهی داده بود اما به این علت که روابط ایران و 
قطر صمیمی تر است، قطر این نقش را میتواند ایفا 
کند. در همین راستا، به نظر می رسد که قطر حامل 

پیامی از سوی آمریکا باشد.
 آیا مقامات قطری در خصوص سایــر 
مسائل و اختلافات منطقه ای نیز مسائلی 

مطرح می کنند؟
این احتمال وجود دارد که آنها حامل پیام 
عربستان برای ایران نیز باشند، زیرا اخیرا جرارد 
کوشنر روابط عربستان و قطر را بهبود بخشید 
و یک مصالحه ایجاد کرد و به نحوی ارتباط آنها 
برقرار شده است. با این وجود اما آنها باز هم اختلاف 
دارند و صرفا قطر در راستای بازگرداندن آرامش به 
منطقه پیشقدم شده است. قطر می خواهد پیام آور 
صلح و آرامش در منطقه باشد. از سوی دیگر، قطر 

ممکن است حامل پیامی در خصوص یمن باشد.
 ایران در قبال این پیام ها باید چگونه 

رفتار کند و پاسخ آنها را بدهد؟
هنوز از محتوای پیام قطری ها خبری در دست 
نیست اما اگر پیام آنها در خصوص برجام باشد، 
ایران باید همچنان بر رفع تحریم ها تاکید کند. 
نباید فراموش کرد که ایران برای رفع تحریم ها 
وارد مذاکره شد و فلسفه گفت وگوها نیز در این 
راستاست. در مساله یمن، ایران بارها تاکید کرده 
که کلید صلح در یمن در اختیار سعودی هاست 
زیرا آنها هستند که روزانه چندین حمله هوایی به 
این کشور انجام می دهند. ایران به نماینده سازمان 
ملل گفته و به وزیرخارجه قطر نیز خواهد گفت که 
آمریکا باید به عربستان فشار وارد کند تا حملات 
خود را متوقف کند، تا بستر برای تفاهم و آتش بس 
مهیا شود. در خصوص مشکلات ایران و عربستان 
به صورت مجزا باید عنوان کرد که ایران و عربستان 
نیازی به واسطه ندارند. چندین بار وزیر خارجه و 
رئیس جمهوری کشورمان مساله طرح صلح هرمز 
را مطرح کرده اند اما جز توهین و حرف های تکراری 
از عربستان جوابی دریافت نکردیم. شهید سلیمانی 
حامل پیام از ایران به عراق بود تا آن را به سعودی ها 
تحویل دهند بر این مبنی که مسائل این چنین 
است و قابل حل و فصل است. ایران از هرگونه 
طرحی که منافع ایران را به خطر نیندازد و صلح 
را در منطقه حاکم کند، حمایت خواهد کرد. همه 
باید از صلح و آرامش در منطقه بهره مند شوند و 
نمی شود صرفا یک طرف به منافعی برسد و نسبت 

به ایران دهن کجی کند.

یک فعال سیــاسی اصلاح طلــب درباره کنش سیاسی 
اصلاح طلبان در انتخابات 1400 اظهار داشت:  اصلاح طلبان 
این روزها بر سر جدی گرفتن انتخابات و عدم حضور به دلیل 
روند تعیین صلاحیت ها و... با هم اختلاف  نظر دارند. اما به نظر 
من جریان اصلاحات به دلیل تعهدی که به افکار عمومی دارد،  با 
وجود شرایط نه چندان مطلوب و برخی مانع تراشی ها باید خود 
را ملزم به حضوری جدی در انتخابات و هر اتفاق دیگر سیاسی 
بداند. مخصوصا که فضای انتخاباتی به تدریج روشن تر می شود 
و اصلاح طلبان می توانند به ذهنیت واقع بینانه تری از شرایط 
برسند. احمد حکیمی پور گفت: با این حال نباید از کنار این 
مساله مهم رد شویم که مهم ترین دغدغه انتخاباتی الان این 
است که آیا مردم در پای صندوق رأی حاضر می شوند یا مانند 
انتخابات مجلس یازدهم قرار است انتخابات با کمترین رأی های 
ممکن برگزار شود؟ به هرحال جامعه حال خوشی ندارد و احتمالا 
شاید دوباره تصمیم به رأی ندادن بگیرد. اصلاح طلبان وظیفه ای 

ندارند که در راستای مشارکت حداکثری کاری انجام دهند.

یک فعال سیاسی درباره اصل و محتوای طرح شفافیت آرای 
نمایندگان گفت: من مخالف این نوع شفافیت هستم چرا که 
اگر قرار باشد شفافیت درباره رأی و تصمیم لحاظ شود، باید 
همه این شفافیت را داشته باشند و مساله تنها به رأی نماینده 
در مجلس محدود نشود. سیدمصطفی هاشمی طبا گفت: به 
عنوان مثال شورای نگهبان و تشخیص مصلحت هم باید در 
زمینه آرای خود شفاف عمل کنند. از سویی این طرح استقلال 
رأی نمایندگان را از بین می برد، یک ایراد عمده دیگر در این 
طرح این است که مبنای تصمیم گیری نماینده برای رأی 
دادن یا ندادن به طرح، منفعت یا تهدید و تطمیع می شود؛ 
یعنی باید تابع نظر گروه هایی باشند که یا نماینده را تهدید 
یا تطمیع می کنند. وی تاکید کرد: شفافیت آرای نمایندگان 
مجلس باعث خودسانسوری نمایندگان و انحراف عملکرد 
مجلس می شود چرا که مدام با هر رأیی باید از عواقب موضوع 
واهمه داشته باشد و در عمل نماینده اسیر دست گروه های 

مختلف می شود.

معاون پارلمانی رئیــس جمهور در آیین  بهره برداری از 
پروژه ها و طرح های کمتر توسعه یافته شهرستان رباط کریم 
درباره ارائه لایحه اصلاحی بودجه به مجلس اظهار کرد: 
مردم در جریان هستند که لایحه بودجه سال 1400 در 
مجلس دچار چه سرنوشتی شد. حسینعلی امیری گفت: از 
جهت آیین نامه ای اختلاف نظر حقوقی میان دولت و مجلس 
وجود داشت که دولت در نامه رسمی نظر خود را به مجلس 
اعلام کرد. اما از آنجایی که به هر حال کشور نباید سال آینده 
خدای ناکرده فاقد قانون بودجه باشد و بودجه مهم ترین سند 
مالی سال آینده کشور است، آقای رئیس جمهوری توصیه کرد 
با اعلام مواضع حقوقی دولت، با نمایندگان مجلس همراهی 
و همدلی شود تا به یک فصل مشترک درباره لایحه و قانون 
بودجه 1400 برسیم. امیری ادامه داد: در جلسه گذشته دولت 
و در جلسه ستاد اقتصادی یکشنبه دولت، بحث های مربوط 
به بودجه 1400 مفصلا بحث شد و دولت براساس اصلاحات 
مدنظر مجلس، اصلاحات لایحه را شامگاه یکشنبه نهایی کرد.

 لايحه بودجه 
 با اصلاحات مدنظر 

مجلس نهايی شد 

 شفافيت آرا
  باعث خودسانسوری 

می شود

اصلاح طلبان به ذهنيت 
 واقع بينانه تری

 برسند 

   وزیرخارجه قطر حامل پیام است
  برای مذاکره با عربستان نیاز به میانجی 

نیست

آرمان ملی - یاسمین طالقانی: انتقادات از صداوسیما به قم رسید! 
این بار علی عسگری در قامت رئیس سازمان صداوسیما به دیدار مراجع 
رفت تا شاید دلگرم به حمایت آنها شود و زمانی که با انتقاد مواجه می شود، 
حمایت مراجع را سند درستی اقدامات خودش مطرح کند اما حیف که 
شرایط آنطور که رئیس سازمان صداوسیما انتظار داشت، پیش نرفت و 
علی عسگری با کوله باری از انتقاد به جام جم بازگشت! نکته قابل تامل 
آنجاست که سایت صداوسیما در انتشار خبر دیدارهای رئیس سازمان 
صداوسیما در قم آورده است که علی عسگری با آیات مکارم شیرازی، 
علوی گرگانی، حسینی بوشهری، سعیدی و اعرافی دیدار داشته و از ذکر 
نام آیت ا... جوادی آملی خودداری کرده است که دلیلش مشخص نیست! 
از سوی دیگر، خبرگزاری صداوسیما 26 بهمن تنها به ذکر تعاریف آیات 
عظام پرداخت و از انتشار گلایه ها خودداری کرد. در روز گذشته اما به 
انتشار بیشتری از اظهارات مراجع پرداخت که همراه نقد به صداوسیما بود. 

  انتقاد از حجم بالای تبلیغات 
از جمله منتقدان آیت ا... جوادی آملی بود که در دیدار رئیس سازمان 
صداوسیما با وی، اظهار داشت: صداوسیما باید ناشر علومی  باشد که از 
حوزه ها و دانشگاه ها خارج می شود. وی با تاکید بر اینکه صداوسیما با 
روش های علمی و هنری، ادب اسلامی را در جامعه ترویج کند افزود: 
باید به وزن علمی رسانه افزوده شود چرا که مردم بیشتر وقت خود را با 
رسانه می گذرانند. این مرجع تقلید با انتقاد از حجم بالای پخش تبلیغات 
بازرگانی در صداوسیما تصریح کرد: البته بودجه مهم است و باید بودجه 
مورد نیاز رسانه ملی تامین شود اما اینکه دائم از آنتن، غذا و کفش تبلیغ 
کنیم درست نیست و به جایگاه رسانه لطمه می زند. آیت ا... جوادی 
آملی استفاده از جوانان در جامعه را ضروری دانست و گفت: جوانان 
باید زیر نظر افراد باتجربه امور را پیش ببرند تا به بهترین شکل کارها به 
سرانجام برسد. وی افزود: باید با عمق بخشیدن به تحقیق های برنامه ای، 

به مخاطبان رادیو و تلویزیون خوراک مناسب و قوی بشنوند. در همین 
حال آیت ا... ناصر مکارم شیرازی یکی دیگر از مراجع تقلید نیز در دیدار 
رئیس سازمان صداوسیما با وی، گفت: مردم دلشان می خواهد واقعیت ها 
را از صداوسیما بشنوند، ای کاش تدبیری اندیشیده شود که استقلال 
صداوسیما حفظ شده تا مسائل را کاملا به صورت بی طرف بیان کند. وی 
با اشاره به خوانش های متفاوت از رویکرد رسانه اظهار داشت: امروز غرب 
در رویکرد رسانه ای خود خواسته های مردم اعم از مشروع و نامشروع را 
مورد توجه قرار داده و از آنها تبعیت می کند؛ از این جهت با ابتذال اخلاقی 

مواجه شده و آسیب های فراوانی دامنش را گرفته است. این مرجع 
تقلید با بیان اینکه ما در رویکرد رسانه ای خود در جمهوری اسلامی 
ایران رویکرد آموزشی و تربیتی را اتخاذ کرده ایم، افزود: وظیفه این 
است که این رویکرد آموزشی و تربیتی را در قالب های متنوعی 

همچون مستند، فیلم، مسابقه، طنز یا سایر قالب ها به مخاطبان 
انتقال داد، اگرچه در این رویکرد باید به خطوط قرمزی که شرع 

مقدس روشن کرده نیز توجه شود. آیت ا... مکارم همچنین 
بر ضرورت نظارت دقیق و بیشتر بر امور رسانه ای از 

سوی صداوسیما تاکید کرده و گفت: متاسفانه گاهی 
مشاهده می شود کسانی که سوابق درستی ندارند 

در رسانه ملی مطرح می شوند. وی با اشاره به اینکه 
برنامه های کودکان، نوجوانان و جوانان برای ما 
از اهمیت بیشتری برخوردار است تصریح کرد: 
نسل جوان از تاثیرپذیری بیشتری برخوردار 
هستند و باید به این موضوع در تولیدها و 
محتواهای رسانه ای دقت بیشتری شود 
گاهی در برخی از برنامه های کودکان 
و نوجوانان چهره های خشنی به چشم 

می خورند که برای روحیه آنان مناسب نیست و شما باید به جای نمایش 
این قیافه های ترسناک، برنامه هایی نمایش دهید که آرامش بیشتری 
به بچه ها منتقل شود. مکارم شیرازی در ادامه مساله آموزش مجازی 
کودکان و نوجوانان را مورد اشاره قرار داده و با ابراز نگرانی نسبت به آینده 
تحصیلی این دسته از دانش آموزان اضافه کرد: آموزش های بچه ها در 
فضای مجازی دکوری است و نمی تواند جای آموزش حضوری را بگیرد 
ما نگران هستیم دانش آموزانی که به صورت مجازی دروس خود را آغاز 
کرده اند آنگونه که شایسته است، آموزش نبینند باید به تدریج سعی نمود 
تا فضاهای درسی باز شده و با رعایت پروتکل های بهداشتی، نوعی جمع 
میان مصالح کرونایی و مصالح دانش آموزان صورت گیرد. این مرجع 
تقلید به کاهش انتقاد ها از مسئولان در بخش خبری بیست و سی اشاره و 
تصریح کرد: احساس می کنم خبر بیست و سی، بیست و سی سابق نیست 
و آن هم احتمالا به علت عکس العمل ها و فشار های دولت است که نباید 
باشد، چون مردم حق دارند واقعیت ها و انتقاد های به حق از مسئولان را 
در رسانه ملی ببینند و بشنوند. وی بیان کرد: احساس می شود 
امروز صداوسیما دچار نوعی تناقض است زیرا بودجه اش را از 
دولت می گیرد و به همین دلیل نمی تواند بسیاری از مسائل 
را مطرح کند. آیت ا... مکارم شیرازی با ابراز خرسندی از 
توجه صداوسیما به فرهنگ سازی در زمینه قیامت باوری 
گفت: شما باید قیامت باوری را در عمل ترویج کنید تا مردم 
بدانند روز قیامت و حساب و کتابی وجود دارد. ما در منطق 
شیعه خمیرمایه های خوبی داریم که می تواند 
ما را در همه جا راهنمایی کند. وی در پایان 
ضمن قدردانی از عملکرد صداوسیما در زمینه 
مقابله با ویروس کرونا خاطرنشان کرد: در 
این زمینه نباید افراط و تفریط صورت 
گیرد. نباید این گونه باشد که بعضی از 
رستوران ها و اماکن تفریحی باز باشد 
اما نماز جمعه و اماکن مقدسه تعطیل 
شود. می دانیم که صداوسیما در این 
زمینه مقصر نیست اما می تواند در 
تصمیم گیری های مسئولان مربوطه 

موثر باشد.

  حسین کمالی: رقیب می گوید شما نیایید بهتر است!

آیت ا... مکارم شیرازی: مردم حق دارند واقعیت ها را در رسانه ملی ببینند

انتقاد مراجع قم از صداو سيما
  دائم غذا و کفش تبلیغ کنیم درست نیست و به جایگاه رسانه لطمه می زند

آرمان ملی- حمید شجاعی: امروز شاید بتوان مهم ترین دلیل نگاه 
خنثی جامعه به امر انتخابات و مشارکت را گلایه های اقتصادی و معیشتی 
مردم از عملکرد دولت و سایر نهادهای مسئول دانست که قدر مسلم بخش 
قابل توجهی از آن نیز ناشی از تاثیر تحریم هاست. این در حالی است که امروز 
برخی جریانات دولت و اصلاح طلبان را به جهت مذاکره، توافق و تحریم های 
یکجانبه تخطئه می کنند. هر چند که خود معترفند مذاکره بد نیست؛ 
البته اگر خودشان بر راس کار باشند. سید مصطفی تاج زاده فعال سیاسی 
اصلاح طلب می گوید: »در جناح مقابل عده ای هستند که در تحلیل های 
خود،  تهدید  اصلاح طلبان را خطرناک تر از تهدید آمریکا ارزیابی می کنند؛ 
زیرا مقابل آمریکا می  توانند مردم را پشت سر خود بسیج  کنند، اما در انتخابات 
نمی توانند رأی اکثریت را مقابل اصلاح طلبان و آقای  خاتمی جلب کنند. 
بنابراین برای اینکه به  اهدافشان برسند مجبورند جریان  اصلاحات را بزنند، 
ولو به قیمت اینکه کشور در وضعیت تحریم بماند و یک فرصت تاریخی از 

دست برود. «
 عدم برداشت جناحی 

بسیاری معتقدند که بخش مهمی از مشکلات اقتصادی و معیشتی جامعه 
که موجبات نارضایتی مردم را فراهم آورده ناشی از تاثیر تحریم های ظالمانه و 
یکجانبه ای است که آمریکا در زمان ترامپ با خروج از برجام آنها را وضع کرد 
و اگر این شرایط رقم نمی خورد قطعا امروز وضعیت معیشتی مردم اینگونه 
نبود و انتقادات به دولت نیز افزایش نمی یافت. هر چند که برخی اقدامات و 
عملکردهای ناموفق دولت نیز در وقوع چنین شرایطی بی تاثیر نبوده است. 
با این حال پس از رفتن ترامپ از کاخ سفید و روی کار آمدن بایدن نگاه ها 
به سرنوشت برجام، بازگشت آمریکا به این توافق و لغو تحریم ها است. در 
این میان برخی نیز اظهاراتی راجع به احتمال مذاکره ایران و آمریکا مطرح 
می کنند که با رویکردهای متفاوتی روبه رو شده است. به عقیده عده ای، نفس 
مذاکره فارغ از مذاکره کننده امر پسندیده ای است چون هر زمان بتوان از 
اهرمی برای کاستن از فشارها و لغو تحریم ها استفاده کرد باید از آن اهرم 

به درستی و در موقع مطلوب استفاده کرد. چنانکه مقام معظم رهبری نیز 
چندی پیش در بیاناتی فرمودند: »اگر بتوانیم تحریم را رفع کنیم،  یک ساعت 
هم نباید  تاخیر کنیم« با این حال برخی جریانات صرفا مذاکره و توافق را برای 
خود مناسب می دانند و اگر خود در راس باشند آن را برای کشور فرصت تلقی 
می کنند. چنانکه برخی فعالان سیاسی اصولگرا نیز بر همین مطلب صحه 
گذاشته اند. گویی اینکه دولت و اصلاح طلبان درکی از منافع ملی ندارند و بر 
خلاف منافع ملی عمل می کنند. درحالی که توافق برجام که عواید بسیاری 
برای کشور داشت و به قول وزیر امور خارجه مرده آن هم بارها آمریکا را در 
شورای امنیت شکست داد محصول عملکرد این دولت بود. البته نباید از یاد 
برد آنچه از اهمیت بسزا برخوردار است لزوم لغو تحریم ها و برداشته شدن 
فشار از دوش مردم است. اما اینکه با وجود در پیش بودن انتخابات برخی 
جریانات بخواهند این شرایط را دستاویزی برای تخریب و سیاه نمایی علیه 
دولت و جریان حامی کنند و به عبارتی از این نمد برای خود در انتخابات 
1400 کلاهی بدوزند امری است که چندان مطلوب و براساس منفعت کشور 
و جامعه نیست. آنچه مسلم است در بررسی مسائل کلان و مهم کشور باید با 

دید همه جانبه به امور نگریست و از نگاه حزبی و جناحی پرهیز کرد. 
 مسئولیت رئیس جمهور در مقابل شعارهایش

یک فعال سیاسی اصلاح طلب درخصوص احتمال لغو تحریم ها و مذاکره 
اظهار داشت: بین جنگ یا مذاکره، ناگزیر باید یکی از این دو راه را انتخاب 
 کنیم. زیرا نمی شود جامعه ای  را که روزبه روز وضعیت مردم و اقتصادش بدتر 
می شود، در  تعلیق نگه داشت .  ایلنا نوشت، مصطفی تاج زاده گفت: اکثریت 
اصولگرایان مخالف مذاکره نیستند، ولی  حرفشان این  است که خودشان باید 
با مذاکره کنند نه دولت روحانی یا اصلاح طلبان. برای این  گروه ظاهرا منافع 
کوتاه مدت  حزبی و جناحی مهم است. تاج زاده درخصوص رویکرد تخریبی این 
گروه ها به دولت بیان کرد: این گروه در تضعیف دولت همراهند، برای همین 
هر دو وقتی به ظریف  می رسند به او  کارت زرد می دهند. متوجه نیستند که با 
این  کار در جهت تضعیف دیپلماسی کشور گام  برمی دارند آن هم در شرایطی 

که صحبت از  مذاکره مطرح است. معاون سیاسی وزیر کشور در دولت 
اصلاحات اظهار کرد: در جناح مقابل عده ای هستند که در تحلیل های خود، 
 تهدید  اصلاح طلبان را خطرناک تر از تهدید آمریکا ارزیابی می کنند؛ زیرا مقابل 
آمریکا می  توانند مردم را پشت سر خود بسیج  کنند، اما در انتخابات نمی توانند 
رأی اکثریت را مقابل اصلاح طلبان و آقای  خاتمی جلب کنند. بنابراین برای 
اینکه به  اهدافشان برسند مجبورند جریان  اصلاحات را بزنند، ولو به قیمت 
اینکه کشور در وضعیت تحریم بماند و یک فرصت تاریخی از دست برود.  این 
فعال سیاسی اصلاح طلب درخصوص اهمیت انتخابات در نزد مردم ابراز 
داشت: انتخابات هنوز هم مهم ترین آوردگاه سیاسی کشور است، برخی در 
پس  ذهن شان چنین تصور می کنند که هرکجا اکثریت مردم در انتخابات 
شرکت کرده اند، انتخاب شان اشتباه  بوده.  به بیان دقیق تر چون می دانند که 
در اقلیت هستند، لذا به انتخاب اکثریت مثل قبل اعتمادی ندارند. تاج زاده در 
مورد عملکرد دولت روحانی و نارضایتی ها بیان کرد: دولت دوم آقای روحانی از 
نگاه جامعه تاکنون شکست خورده است زیرا نتوانسته وعده های  خود را  محقق 
کند. مردم امروز به  اینکه آقای حداد، موافق یا مخالف آقای روحانی است 
کاری ندارند. مردم می گویند در سال ۹6 که  به تو  رای دادیم دلار ۳۵00 تا 
4000 تومان بود و در حال حاضر 2۵هزار تومان شده است. اگر بگوید  تحریم 
عاملش بوده، می گویند باید می رفتی و کاری می کردی تا تحریم ها برداشته 
شود.   نمی گذاشتند، استعفا می دادی. رئیس  جمهور درباره  شعارهایش 
مسئولیت دارد. وی تصریح کرد: امروز کدام یک از وزرای فعلی شانس بیشتری 
برای پیروزی در انتخاب پیش رو دارد؟ قطعا آقای ظریف. احساس عمومی 
 این  است که اگر ظریف بیاید شانس رأی آوری خوبی دارد. اما مگر او مسئول 
برجام نیست؟ مگر دلواپسان نمی گویند او خیانت کرده و قرارداد ترکمنچای 
 امضا کرده  است؟ مگر چند روز پیش دو کارت زرد در مجلس به او ندادند؟ مگر 
صداوسیما علیه او و برجام تبلیغ نمی کند؟ چرا همچنان محبوب است؟ به 
اعتقاد  من، این کارت ها  رأی او را بالا می برد. اگر مردم مخالف باشند، ظریف 

 باید منفورترین چهره دولت می شد  نه محبوب ترین.

آرمان ملی: نخستین جلسه جبهه اصلاح طلبان ایران در 
حسینیه جماران تشکیل شد و یک هیأت پنج نفره مسئول 
تدوین آیین نامه این جبهه شدند. جبهه اصلاح طلبان ایران با 
هدف تجدید میثاق با آرمان های امام خمینی)ره( نخستین 
جلسه خود را عصر یکشنبه در حسینیه جماران برگزار کردند. 
در ابتدای این جلسه جواد امام، دبیرکل مجمع ایثارگران، 
ضمن محکوم کردن حذف نام امام خمینی)ره( از قطعنامه 
راهپیمایی 22 بهمن و قطع تصاویر یادگار امام از صداوسیما در 
روز 12بهمن ماه، علت انتخاب حسینیه جماران برای برگزاری 
این جلسه را تجدید میثاق اصلاح طلبان با آرمان های امام 
خمینی)ره( عنوان کرد. هیات رئیسه سنی شامل بهزاد نبوی 
به عنوان رئیس و آذر منصوری، حسین کمالی و اسدا... عابدی 
تشکیل شد. بهزاد نبوی در این جلسه گفت: باید آیین نامه ای 
داشته باشیم که بر اساس آن بتوانیم هیات رئیسه را انتخاب 
کنیم. لذا علی القاعده اولین دستورکار باید تدوین آیین نامه باشد. 
پیش نویس این آیین نامه را هم باید کسانی تهیه کرده باشند یا 
تهیه کنند تا براساس آن بتوانیم انتخابات هیات رئیسه را هم انجام 
داد. آذر منصوری نیز در این جلسه گفت: انتخابات هیات رئیسه 
باید براساس چهارچوب مشخصی باشد ولی ما هنوز سامانه و 
سازه نداریم. بنابراین پیشنهاد من این است که می شود آیین نامه 
پیشین را مبنا قرار داد. اما با توجه به اینکه این نهاد اجماع ساز 
قرار است پیام متفاوتی به جامعه متبادر کند، نیاز به اصلاحات 
جدی در آیین نامه موجود هست. ارکان این نهاد اجماع ساز باید 
در آیین نامه دیده شود. وی افزود: بنابراین پیشنهاد مشخص من 
این است که کارگروهی که هم انگیزه لازم را دارند و هم به لحاظ 
تجربه و توانایی می توانند کمک کنند که آیین نامه تدوین شود، 
امروز تشکیل شود و می توانیم مقرر کنیم که در یک هفته آینده 
این پیش نویس نوشته شود و در جلسات به بحث و گفت وگو 
بگذاریم و بعد از تصویب، وارد انتخاب ارکان این نهاد اجماع ساز 
شویم. تا این بحث مشخص نشود ما نمی توانیم وارد بحث انتخاب 

هیأت رئیسه دائم این نهاد شویم.
 پیشنهاد می دهند که شما نیایید بهتر است!

حسین کمالی نیز در این جلسه گفت: 1۷روز دیگر ثبت نام 
شوراهای شهر شروع می شود و ما خیلی فرصت نداریم که 
بخواهیم به برنامه ای بپردازیم که در آن همه موارد را عادی پیش 
ببریم. البته نکاتی که دوستان اشاره کردند نشان دهنده این است 
که بناست قانونمند و روی ضوابط حرکت کنیم. اما امروز ما در 
شرایطی قرار داریم که هرچه سریع تر باید کارها را برنامه ریزی 
کنیم و جلو ببریم. اگر بخواهیم معطل شویم شاید به مشکل 
بربخوریم. وی افزود: گروه های رقیب در رابطه با انتخابات هر 
کاری را دارند انجام می دهند و به ما پیشنهاد می دهند که شما 
اصلا نیایید بهتر است. در چنین شرایطی اگر بخواهیم سر فرصت 
کار کنیم شاید خیلی چیزها را از دست بدهیم؛ بنابراین اگر 
انتخابات رقابتی باشد و اصلاح طلبان بخواهند نقش آفرینی داشته 
باشند، می توان به کارها سرعت داد و گروهی تعیین شوند و یکی 
دو روزه آیین نامه را تدوین کنند. اسدا... عابدی نیز در این جلسه 
گفت: خوشبختانه در دوره اخیر با توجه به تجاربی که در شورای 
عالی سیاستگذاری وجود داشت و ما در آن شورا هم توفیقاتی 
داشتیم و هم نقدهایی بر آن وارد بود، تلاش شد در جهت ارتقا 
و رفع آن نقایص قدم هایی برداشته شود و اتفاق نظری که این 
دوره حاصل شده به مراتب قوی تر از گذشته است. یعنی تقریبا 
می توانیم بگوییم اجماع کاملی راجع به این نهاد جدید شکل 
گرفت. اگر جبهه اصلاح طلبان ایران برای پایتخت به لیست 21 
نفره دیگری برسد، هیچ کدام از اعضای فعلی شورای شهر سهمی 
مطالبه نخواهند کرد. حسن رسولی، عضو شورای اسلامی شهر 
تهران، در این جلسه گفت: دو انتخابات پیش رو از اهمیت بالایی 
برخوردار است. اما انتخابات شوراها با جریان اصلاحات نسبت 
وسیعی دارد و اساسا شوراها مولود دولت اصلاحات هستند. به 
نمایندگی از 21 نفر عضو شورای شهر تهران می گویم که با توجه 
به تجارب قبلی و فرصت کوتاهی که در پیش هست، ما 21 نفر به 
عنوان جمع مشاور اعلام آمادگی می کنیم. البته در صورتی که 
جبهه اصلاح طلبان ایران برای پایتخت به لیست 21 نفره دیگری 
برسد، هیچ کدام از ما نه تنها سهمی مطالبه نخواهیم کرد، بلکه 

کاملا در خدمت این عزیزان هستیم.
 منتظرم شورای نگهبان چه اقدامی خواهد کرد

الیاس حضرتی نیز در این جلسه گفت: در جماران که همچنان 
عطر و بوی امام ما عطرآگین هست، یاران و رهروانش کنار هم 
جمع شده اند تا تجدید بیعت با آرمان های انقلاب و آرزوهای 
امامش داشته باشند. ان شاءا... خداوند به ما اصلاح طلبان همت 
بدهد پرچم امام را بیشتر از دیگران بلند کنیم و به آن وفادار 
باشیم. قائم مقام دبیرکل حزب اعتماد ملی افزود: به نظر من 
این جمع به موقع شکل گرفته چون پیش از این هم کار زیادی 
نمی توانستیم انجام دهیم. کار ما دو بخش دارد که یک بخش 
آن انتخابات شوراهاست و به نظر من در آن بخش زمان را از 
دست داده ایم و باید از این جلسه کمیته  ای برای بحث شوراها 
تشکیل شود. امکان اینکه در کلانشهرها و حتی تهران هم 
بتوانیم کار انجام دهیم، وجود دارد. وی در خصوص انتخابات 
ریاست جمهوری نیز اظهار داشت: داستان ما خیلی مشخص 
نیست. ما منتظر هستیم تا ببینیم شورای نگهبان چه اقدامی 
خواهد کرد و نقشه راه را شورای نگهبان برای ما مشخص می کند 
که چه کسانی می توانند از فیلتر شورای نگهبان عبور کنند و 
به نظر من تا آن زمان ما یک حالت بلاتکلیفی داریم ولی در 
کنار آن می توانیم بگوییم با دقت و حساسیت روند انتخابات 
را رصد می کنیم. حتی لازم نیست راجع به کاندیداها هم 
صحبتی صورت بگیرد؛ که خود این هم می تواند منشأ بعضی 
اختلاف نظرها باشد. کسانی که فکر می کنند می توانند از سد 
شورای نگهبان عبور کنند را تشویق می کنیم کاندیدا شوند و بعد 
از آن فرصت داریم راجع به کاندیدا صحبت کنیم و اجماع داشته 
باشیم. مهم ترین موضوع ما این است که بتوانیم انسجام تمام 
طبقات و سلیقه های مختلف اصلاح طلبی را جمع کنیم و همه 
ما یکصدا و هماهنگ وارد این بحث شویم که به نظر من بحث 
فوق العاده سختی خواهد بود. پس از آن جواد امام پیشنهاد داد 
یک جمع پنج نفره مسئول تدوین آیین نامه جبهه اصلاح طلبان 
ایران شوند و با رأی اعضای حاضر در جلسه محمود صادقی، فرج 
کمیجانی، علی باقری، شهیندخت مولاوردی و آذر منصوری 

برای تدوین این آیین نامه مسئول شدند.

 »آرمان ملی« از لزوم پرهیز از نگاه جناحی
 به مساله مذاکره و تحریم گزارش می کند:

 مصادره 
 به مطلوب 
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